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Starostové si věří
Chci porazit komunisty.  
Vidím v tom symbol, říká 
první místopředseda  
hnutí Starostů a nezávislých 
Vít Rakušan.

ROZHOVOR

str. 12–13

Vydělali miliony
Hvězdy zářící na ledu 
a sněhu mají letošní 
sezonu vesměs za sebou. 
Na nejvyšší odměny 
si přišli biatlonisté.

SPORTOVNÍ BYZNYS

str. 8
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BOHUSLAV SOBOTKA:

Po zkušenosti se dvěma 
válkami, Mnichovem, nacist.
totalitou, životem za železnou 
oponou, s divokými 90. léty je 
dobře, že jsme součástí EU.

twitter.com/e15news

Starosty dál povede 
Petr Gazdík
Hnutí Starostů a nezávislých 
potvrdilo, že chce ve sně-
movních volbách kandido-
vat s lidovci. Pro koalici se 
vyslovilo 86 procent dele-
gátů sněmu STAN. Do voleb 
povede hnutí Petr Gazdík, 
který byl jediným kandidá-
tem na předsedu. str. 2

Integrace dopravy 
kolem Prahy se rozšiřuje
Jízdenka pražské integro-
vané dopravy bude napříš-
tě platit i v oblasti Nym-
burka a od dubna systém 
zahrne i další mikroregiony 
na Benešovsku, například 
Neveklovsko, Týnecko a Ne-
tvořicko. Částečně bude 
do systému zapojen i sám 
Benešov.  str. 4

Investoři  
se zbavují eur
Čeští burziáni se připra-
vují na éru volné koruny. 
Obchodníci opouštějí část 
zahraničních investic 
a uvolněné peníze posílají 
na domácí trh. Očekávané 
posílení české měny totiž 
hrozí investorům na trzích 
obchodovaných v eurech 
masivními ztrátami. str. 9

Perex Perex 
BYZNYS / str. 6

Za ochranu dat utratí 
nemocnice miliardy

UDÁLOSTI str. 3
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Vítězí realita, mýty padají
Zkušený diplomat, bývalý český velvyslanec 
Petr Kolář definitivně odpískal úvahy o tom, že 
by se mohl ucházet o post hlavy státu. Jak napsal 
na Facebooku, v případě kandidatury by měl jen 
negativní motivaci, tedy potřebu zabránit setrvá-
ní Zemana ve funkci. A negativní motivace podle 
něj nestačí. Tak schválně, kdo další hodí ručník 
do ringu – řeknou ANO a ČSSD, že jejich prezi-
dentským kandidátem je Miloš Zeman?

Vrcholní politici evropské sedmadvacítky 
v Římě potvrdili odhodlání pokračovat i po brexitu 
v budování jednotné a nedělitelné Evropské unie. 
Nedejte se zmást deklaracemi. Při bližším pohledu 
je jasné, že na schůzce, která byla připomínkou še-
desátého výročí podpisu římských smluv, politici 
ve skutečnosti myšlenku jednotné Evropy pohřbili. 
Slovo federalizace už nikdy nepadne, zvykejme si 
na pojem vícerychlostní Evropa.

Možná jste to nezaznamenali, ale ekonomic-
ký expert ODS Jan Skopeček se stal poslancem. 
Ve sněmovně nahradil stranického kolegu, 
občanského demokrata Adolfa Beznosku. Ten 
odešel do vedení Nejvyššího kontrolního úřadu. 
A nový člen dolní komory parlamentu už také 
přispěchal s prvními poznatky. „Překvapila mě 
hlavně míra ruchu uvnitř sálu, občas je opravdu 
těžké slyšet člověka za pultíkem. Já proto chci být 
v tomto smyslu poslušným poslancem a příliš 
nevyrušovat,“ oznámil. To se tedy ve sněmovně 
moc nechytí.

n Starostové potvrdili, 
že chtějí ve sněmovních 
volbách kandidovat spo-
lečně s lidovci. Pro koa-
lici se vyslovilo 86 pro-
cent delegátů sobotního 
sněmu STAN.

Jana Havligerová

Do podzimních voleb Staros-
ty a nezávislé dál povede Petr 
Gazdík, byl jediným kandidátem 
na pozici předsedy hnutí a hla-
sovalo pro něj 101 ze 116 delegá-
tů. „Jsme připraveni čelit všem 
výzvám v předvolebním období. 
Jsme připraveni uzavřít dohodu 
s KDU-ČSL a hrát na politické scé-
ně významnou roli a ovlivňovat, 
kam se Česko bude ubírat,“ uvedl 
Gazdík. Záměr vytvořit dvojkoa-
lici znovu podpořil i šéf lidovců 
Pavel Bělobrádek, jeden z hostů 
pražského rokování STAN. Úmysl 
vedení, tedy společnou kandida-
turu se Starosty, musí definitivně 
potvrdit květnový sjezd křesťan-
ských demokratů.

STRANICKÉ NÁMLUVY
Funkci prvního místopředsedy 
STAN obhájil kolínský starosta 

Vít Rakušan. Ten slíbil, že se 
bude s předsedou hádat hodně 
a často: „ Nejsme hnutí založe-
né na vůdcovském principu,“ 
zdůraznil v narážce na vládní 
ANO. Těch v projevech na sně-
mu padlo více, například podle 
Gazdíka Starostové a nezávislí 
trvají na tom, že stát nemá být 
řízen jako firma, ale jako dobře 
vedená obec, a k základním 
myšlenkám hnutí patří teze, že 
stát se má budovat odspodu. 

Naopak lídr anoistů Andrej 
Babiš na sněmu starostům pří-
mo nadbíhal. Ve svém projevu 
označil starosty za „šéfy ro-
dinné firmy“ s tím, že jsou po-
pulárnější než klasičtí politici. 
Spolupráce STAN a KDU-ČSL 
je podle něj úspěšná v obcích 
a krajích a jejich koalice odvede 
dobrou práci i na vládní úrovni.

Hnutí si na sněmu předchá-
zel i místopředseda sociálních 
demokratů Jan Birke. Podle 
něj by volební úspěch STAN 
v koalici s lidovci mohl vyústit 

v povolební spolupráci se 
socialisty.

PROGRAMOVÉ PRIORITY
Hnutí STAN si stanovilo deset 
programových priorit. Patří 
mezi ně posílení pravomocí 
samospráv. Obcím a městům 
by se například mělo vrátit 
rozhodování o sociálních 
dávkách, nyní je vyplácí stát 
a jeho úřady práce. Podle pro-
gramu je nutná elektronizace 
veřejné správy a propojení 
registrů. Volit by mělo být 
možné elektronicky. Ve všech 
obcích by měl být také vysoko-
rychlostní internet.

Hnutí by zvýšilo výdaje 
na obranu a modernizovalo 
armádu. Revizí by měl projít 
i daňový systém, snížit by se 
měly sociální a zdravotní od-
vody. Program počítá rovněž 
se zdravotní a důchodovou 
reformou. Ma jejich podobě 
by měla být dohoda napříč 
politickým spektrem. Víc pe-
něz by mělo plynout do vzdě-
lávání, podle představ STAN 
by se měsíční výdělek učitelů 
měl pohybovat kolem 45 tisíc 
korun hrubého.   
 ROZHOVOR str. 12
 NÁZORY str. 14

Gazdík: Stát se má 
budovat odspodu

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

Petr GAZDÍK

PŘEDSEDA HNUTÍ STAN

Pablo JUANTEGUI

ŠÉF TELEPIZZY

Alena VRÁNOVÁ

HEREČKA

Sněm hnutí jej potvrdil ve funkci 
předsedy. Ve volbě, kde neměl 
protikandidáta, pro něj hlasovalo 
93 procent přítomných delegátů.

str. 2

Největší rozvozce pizzy mimo USA 
vstupuje na český trh. Českým 
partnerům v jejich firmě Forty’s 
Pizza přenechá pětinový podíl.

str. 7

Čtyřiaosmdesátiletá legenda převzala 
cenu Thálie za celoživotní dílo. 
Herečka se proslavila pohádkou 
Pyšná princezna z roku 1952.

str. 15

V KATEDRÁLE SV. VÍTA na Pražském hradě bylo v sobotu po církevních obřadech do arcibiskupské hrobky ulo-
ženo tělo zesnulého kardinála Miloslava Vlka. Pohřebnímu obřadu přihlížely přes dva tisíce lidí. Zádušní mši sloužil 
kardinál Duka. Na poslední cestu vyprovodil kardinála Vlka kromě modliteb a vzdání díků sborový zpěv Svatovác-
lavského chorálu a zvuk největšího zvonu v katedrále i v celé České republice, Zikmunda, který zvoní jen výjimečně.

MŠE ZA KARDINÁLA
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n Nová pravidla 
ochrany dat budou 
muset nemocnice za-
vést od června příští-
ho roku.

Adéla Čabanová

Evropské nařízení na pod-
poru kybernetické bezpeč-
nosti, známé pod zkratkou 
GDPR, přinese nemocnicím 
nové povinnosti. Budou 
muset přijmout zaměst-
nance, který bude mít 
na starosti ochranu dat, 
změnit formuláře souhlasů 
se zpracováním osobních 
údajů a upravit svoje IT 
systémy.

„Podle našich odhadů 
na to bude potřebovat každá 
z velkých nemocnic 40 až 
60 milionů korun,“ uvedl při 
zasedání zdravotního výbo-
ru sněmovny Jiří Bo-
rej z ministerstva 
zdravotnictví. 

Jen náklady 
nemocnic, 
přímo říze-
ných mini-
sterstvem 
zdravotnictví 
tak přesáhnou 
půl miliardy 
korun. Dohro-
mady nemocnice 
v Česku budou muset najít 
přes dvě miliardy korun. 
Taková částka je už pro sys-
tém veřejného zdravotního 
pojištění významná  a může 
nemocnice dostat do ztrá-
ty. Například Všeobecná 
fakultní nemocnice v Praze 
má roční obrat 7,6 miliardy 
korun, Fakultní nemocnice 
Ostrava 4,5 miliardy korun. 
Jen malou část výdajů ale 
mohou ovlivnit. 

Podle slov náměstka 
ministra zdravotnictví Toma 
Philipa se vedou jednání 
s ministerstvem pro místní 
rozvoj, jak nastavit možnosti 
čerpání peněz z evropských 
fondů pro nemocnice. 
Přizpůsobit se budou muset 
i ambulance.

Podle Vladimíra Přikryla, 
ředitele dodavatele infor-
mačních systémů Compu-
Group Medical, samotná ak-
tualizace systémů nebude 
znamenat enormní náklady 
ani potíže s naplněním 
nařízení. „Problém by to 
mohl být pro nemocnice, 
které používají zastaralý 
informační systém,“ míní 
Přikryl. Evropské nařízení 
podle něj bude přínosné. 
„Vnáší pořádek, bude mít 
pozitivní přínos pro elek-
tronizaci zdravotnictví,“ 
řekl Přikryl.

Pokud by nemocnice 
nařízení ignorovaly, hrozí 
za porušení některých 
pravidel sankce až 540 mi-
lionů korun. Případně až 
čtyři procenta obratu, podle 
toho, co je vyšší.

„Na zdravotnictví 
parazituje kdekdo a soft-

warové firmy, to je 
velká pijavice,“ 

říká prezident 
České lékařské 
komory Milan 
Kubek. 

Podrobně 
zatím dopady 
nedokáže 

odhadnout, 
v současné 

době se chystá 
právník lékařské ko-

mory na školení k nařízení 
GDPR. „Samotné školení 
vyjde na dvacet tisíc korun. 
Už to jsou zbytečné nákla-
dy,“ říká Kubek. 

GDPR vstoupí v platnost 
od června příštího roku. 
S nařízením se budou také 
potýkat firmy. Svaz průmys- 
lu a dopravy před časem 
dělal průzkum, jak jsou 
na GDPR připraveny. Uká-
zalo se, že často podceňují 
jeho dopady a podhodno-
cují odhad nákladů, které 
budou muset na jeho imple-
mentaci vynaložit. Náklady 
na zavedení jednotlivých 
povinností v řádu desítek 
tisíc korun považuje Svaz 
průmyslu a dopravy za vel-
mi střízlivé.

Nemocnice 
hledají miliardy 
na kybernetickou 
bezpečnost

www.E15.cz | 3 |
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Každá z velkých  
nemocnic bude na  

podporu kybernetické 
bezpečnosti potřebovat

40 až 60
milionů korun.

ČESKEM O VÍKENDU projížděl konvoj americké a britské armády mířící z Německa do Polska. 
Po přespání v kasárnách ve Staré Boleslavi zamířilo 125 vozidel a 550 lidí rozdělených do sedmi 
kolon ke státní hranici. Na snímku přijíždí vojenský konvoj do Staré Boleslavi.

KONVOJ NA CESTĚ
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n Integrace hromadné  
dopravy kolem hlav-
ního města se rozši-
řuje na Nymbursko 
a Benešovsko. Prahu 
a Středočeský kraj to 
bude stát miliony.

Jan Šindelář

Jízdenka pražské integro-
vané dopravy (PID) rozšíří 
v příštích dnech pole své 
působnosti. Po lednovém 
větším zapojení někte-
rých částí Mělnicka došlo 
o tomto víkendu k dalšímu 
rozšíření PID v oblasti 
Nymburka a od dubna 
systém zahrne i některé 
mikroregiony na Benešov-
sku, například Neveklov-
sko, Týnecko a Netvořicko. 
Nově bude do systému PID 
částečně zapojen i samotný 
Benešov. 

„Otevíráme zásadní ka-
pitolu, kterou je integrace 
dálkové železniční dopra-
vy,“ uvedl Pavel Procházka, 

náměstek pro příměstskou 
dopravu ředitele ROPID, 
který pražskou integrova-
nou dopravu organizuje. 

Integrace přináší i ná-
klady. Praha a Středočeský 
kraj počítají s tím, že letos 
zaplatí dohromady téměř 
14 milionů korun jako 
rozdíl mezi tarifem Českých 
drah a tarifem integrované 
dopravy.

Zásadní změnou vedle 
nových autobusových linek 
je totiž právě zahrnutí rych-
líků Českých drah do in-
tegrované dopravy kolem 
metropole. „S postupem 
integrace se vždy zvažuje 
intenzivní zapojení vlaků, 
tak aby bylo možné celou 
dopravní obslužnost opti-
malizovat,“ doplnil mluvčí 
ROPID Filip Drápal. 

U rychlíků přitom nejde 
o samozřejmost, neboť 
dálkové vlaky objednává 
a platí ministerstvo do-
pravy. Rychlíky se zapojily 
do systému teprve nedávno. 
ROPID začal s jednokolej-
nými tratěmi a motorovou 

trakcí; příkladem je spojení 
směrem na Kladno. 

Nyní se do systému zapo-
jují i elektrifikované tratě, 
na Nymbursku jde zejména 
o rychlíky Praha–Podě-
brady a navazující osobní 
vlaky v oblasti, od dubna 
pak přibudou i rychlíky 
a osobní vlaky mezi Prahou 
a Benešovem. Na této trati 
integraci postrčilo i zavede-
ní expresů na jih Čech a dále 
do Rakouska, které v Bene-
šově nestavějí. Dálkoví ces-
tující se tak s těmi benešov-
skými v řadě případů míjejí. 

Do budoucna odborníci v 
ROPID navíc uvažují i o tom, 
že by vyplnili mezeru mezi 
osobními vlaky a rychlíky 
ještě nově objednanými 
spěšnými vlaky. Jeden takový 
dnes do Benešova provo-
zuje Arriva, zatím se jí ale 
nepodařilo linku dostat pod 
dotační deštník integrované 
dopravy.  NÁZORY str. 14

PID zahrne další oblasti i rychlíky

NOVÝ
MAGAZÍN

Cena každé přijaté SMS je 99 Kč vč. DPH (zahrnuje poštovné i balné). 
Provozuje CN INVEST, a. s., infolinka 296 363 199 ve všední dny 8–16 
hod.,mobil@cninvest.cz, www.platmobilem.cz.

POŠLETE SMS NA ČÍSLO 902 11 VE TVARU:
FINTECH  JMÉNO  PŘÍJMENÍ  ADRESA  MĚSTO  PSČ

OBJEDNÁVEJTE 

I PŘES 
SMS!

PRÁVĚ
V PRODEJI

JAK
PŘEŽIJÍ

ČESKÉ PENÍZE
V INTERNETOVÉ

DOBĚ?
Zakoupíte ve všech prodejnách Geco a Relay.

265233/98 inzerce
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VĚTŠÍ NABÍDKA. Vlaky CityElefant jsou již tradiční součástí PID. 
Nově k nim přibudou i některovérychlíkové spoje. 
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Zákonodárci by mohli do-
stávat více peněz na náhra-
dách za ubytování v Praze. 
Zatímco dosud činil limit 
náhrady za ubytování 17 ti-
síc korun, nově by mohli 
poslanci dostávat až 20,5 ti-
síce korun. Navýšení limitu 
schválil sněmovní rozpoč-
tový výbor svým usnese-
ním z konce února. 

Předseda výboru Václav 
Votava (ČSSD) poukázal 
na to, že limit výše náhrady 
na bydlení se už deset let 
nezvyšoval. S podněty se 

na něj začali obracet posla-
nečtí kolegové. „Ty nájmy 
šly opravdu nahoru,“ uvedl 
poté, co si nechal zpracovat 
přehled o vývoji nájmů 
v hlavním městě. Z různých 
návrhů pak výbor schválil 
navýšení o 3500 korun.

Poslanci však náhradu 
za ubytování nedostávají 
paušálně, ale jen v případě, 
že nebydlí v poslanecké 
ubytovně, a navíc předloží 
nájemní nebo podnájemní 
smlouvu. Předchozí limit 
platil od roku 2007. /čtk/

Příspěvek na bydlení 
se poslancům zvýší 

Požár haly způsobil 
milionové škody
Škody za pět milionů korun 
způsobil včerejší požár 
výrobní haly ve Vysočanech. 
Zraněn nebyl nikdo. „Jednalo 
se o požár vybavení ve vý-
robní hale na tištěné spoje,“ 
sdělil mluvčí pražských 
hasičů Martin Kavka. Příčiny  
požáru jsou zatím neznámé.

Stranu zelených povede 
tandem 
Strana zelených v Praze ne-
bude mít jednoho předsedu 
či předsedkyni, ale před-
sednický tandem. Do čela si 
zelení zvolili dosavadního 
předsedu pražské organizace 
strany Ondřeje Mirovského 
a dřívější místopředsedkyni 
Tatianu Konrádovou. /čtk/

Krátce
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n Česko poprvé po- 
užije evropské peníze 
na úvěry. Devět stovek 
malých a středních 
firem si bude moci 
půjčit na investice  
8,8 miliardy korun.

Jan Stuchlík

Malé a střední firmy do-
stanou možnost půjčit si 
na nákup strojů nebo budov 
s nulovým úrokem. Nové 
investiční úvěry bude posky-
tovat Českomoravská záruční 
a rozvojová banka, která 
na ně získala 8,8 miliardy 
korun z operačního progra-
mu Podnikání a inovace pro 

konkurenceschopnost. Cel-
kem si díky těmto penězům 
bude moci sáhnout na výhod-
ný úvěr devět stovek firem. 
Typickým žadatelem 
bude podnik 
s obratem 
v jednotkách až 
desítkách mi-
lionů korun, 
odhaduje šéf 
Asociace ma-
lých a střed-
ních podniků 
Karel Havlíček.

ČMZRB dostane 
první čtvrtinu peněz 
z nového programu Expanze 
do konce března. Jakmile 
tyto 2,2 miliardy korun roz-
půjčuje, převede jí minister-
stvo další čtvrtinu z celého 

balíku. Podniky mohou zís-
kat sedmiletý investiční úvěr 
v rozsahu dvou až 45 mi- 
lionů korun. Splácení jistiny 

si mohou odložit až 
o tři a půl roku. 

„Naším úvěrem 
bude moci 
firma pokrýt 
maximálně 
45 procent 
způsobilých 

investičních 
výdajů. Pod-

mínkou také je, 
aby část projektu 

financovaly komerč-
ní banky nebo leasingové 

společnosti, které s námi 
spolupracují,“ dodává ředitel 
banky Jiří Jirásek. Část 
peněz půjde také na úhradu 

části úroků z komerčních 
úvěrů, a to až do výše 700 
tisíc korun. „Tento finanční 
příspěvek je určen podnikům 
v místech s vyšší nezaměst-
naností, jako jsou třeba 
Jeseník, Šumperk, Opava, 
Kladno nebo Sokolov,“ dodá-
vá Jirásek.

Řadě malých firem stát 
novým programem může 
vytrhnout trn z paty. Banky 
jsou totiž při poskytování 
investičních úvěrů pro menší 
podniky obezřetné. Podni-
katelé také občas nemají 
dostatek majetku, kterým by 
za půjčku ručili.

„Pokud komerční banky 
uvidí, že projekt má financo-
vání od ČMZRB, neměly by 
mít s úvěrem problém. Navíc 

Malé podniky dostanou 
místo dotací úvěr zdarma

Čekomoravská  
záruční a rozvojová  
banka má na nové 
investiční projekty

8,8
miliardy korun.

Z energetiky

Tarif pro  
samovýrobce
Samovýrobci jsou ti, kteří 
elektrickou energii vyrábějí 
a současně také spotřebo-
vávají. Patří k nim majitelé 
mikrozdrojů bez ohledu 
na to, zda jsou držiteli 
licence a elektřinu do sítě po-
sílají nebo mají instalaci dle 
zjednodušeného připojení, 
popřípadě licenci nevlastní 
a do sítě žádnou energii 
neposílají.

Předně je třeba připome-
nout, že momentálně podíl 
takových samovýrobců činí 
přibližně půl procenta. 
Vzhledem k předpokláda-
nému vývoji bude decen-
trálních zdrojů přibývat. 
Z toho důvodu se Energetický 
regulační úřad domnívá, 
že je nutné již v současné 
době nastavit tarif pro 
samovýrobce, čímž bude 
nastolen jasný rámec pro 
všechny současné i budoucí 
instalace. Samovýrobci tak 
budou předem znát částky, 

Alena Vitásková

které mají zahrnout do svých 
projektů, aby se dopočítali 
konečných finančních nákla-
dů. Současný tarifní systém, 
kde tarif pro samovýrobce 
chybí, vytváří sociálně-eko-
nomickou nerovnost tím, že 
část plateb majitelů zdrojů 
přenáší na ty, kteří vlastní 
zdroj neprovozují. 

Decentrální výrobci 
vyvolávají zvýšené investice 
nejen do distribuční, ale také 
do přenosové soustavy, což 
se opět promítá do cen pro 
konečného spotřebitele. Je 
však potřeba nastavit sys-
tém tak, aby se decentrální 
zdroje neodpojovaly od sítě 
a nadále síť používaly. 
Zdražila by se tak elektřina 
nám všem.

Odpovědí na masivnější 
rozvoj decentralizace, která 
souvisí právě se samovýro-
bou, by pak měla být celková 
úprava tarifního systému, 
ve kterém bude tarif pro sa-
movýrobce nadále sehrávat 
svou úlohu. Projekt, jenž 
se touto otázkou zaobírá, 
zůstává prozatím hudbou 
budoucnosti, avšak už má 
pracovní název Vyvážený 
tarifní systém. Podrobněji se 
jím  budeme zabývat příště. 

Autorka je předsedkyní ERÚ

nulové úročení úvěru z pro-
gramu Expanze je příjem-
né,“ hodnotí Karel Havlíček 
z AMSP. Banky nyní typicky 
po podnikateli chtějí, aby se 
na investici podílel vlastními 
prostředky ze třiceti až čtyři-
ceti procent. Minimálně část 
z nich nyní bude moci pokrýt 
zvýhodněným úvěrem.

Program Expanze použije 
evropské peníze poprvé 
formou návratných finan- 
čních nástrojů. „Až firmy 
úvěry splatí, budeme moci 
tyto peníze použít znovu 
i po roce 2023, kdy skončí 
čerpání z nynějšího rozpoč-
tového období. Pak už si 
podmínky pro jejich další 
využití stanovíme sami. Platí 
jen, že peníze musíme použít 
na podobný účel,“ vysvětluje 
náměstek ministra průmyslu 
pro evropské fondy Tomáš 
Novotný. 

Podobný model chce 
ministerstvo použít také pro 
financování energetických 
úspor. V dubnu by se měl 
tento projekt rozjet se vstupní 
injekcí ve výši půl miliardy 
korun. 

OBCHODNÍ DŮM CENTRAL, jejž v Jablonci nad Nisou dokončuje developerská skupina Crestyl, 
začne svůj provoz tento pátek. Obchodní centrum nabídne na ploše třinácti tisíc metrů čtverečních 
sedm desítek obchodů. Kromě toho tam díky obchodnímu domu přibudou dvě stovky parkovacích 
míst. 

CENTRAL V JABLONCI
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n Logo španělské 
společnosti se objeví 
na deseti prodejnách, 
které dosud provo-
zovala česká firma 
Forty’s Pizza.

Jan Pavec

Největší rozvozce pizzy mimo 
Spojené státy, společnost 
Telepizza, vstupuje na český 
trh. Český partner Forty’s 
Pizza se Španěly 
podepsal dohodu 
na vytvoření 
společné firmy, 
ve které si Češi 
podrží pěti-
nový podíl. 
Výši investice 
strny nezveřej-
nily.

„Postupy 
a značku do pro-
vozoven Forty’s Pizza 
zavedeme během šesti mě-
síců,“ uvedla tisková mluvčí 
Telepizzy Sandra Carrasco 
Rodríguezová. „V příštích 
třech letech bychom podíl 
na českém trhu chtěli zdvoj-

násobit. Hledáme potenciální 
zájemce o franšízu,“ doplnila.

Společnost v Česku povede 
zakladatel Forty’s Pizza 
Jakub Šlezar. „Využijeme 
své znalosti místního trhu, 
abychom pomohli Telepizze 
růst,“ uvedl Šlezar.

Řetězec Telepizza má 
po světě téměř 1400 prodejen, 
z toho dvě třetiny připadají 
na franšízy. Pobočky provo-
zuje ve dvaceti zemích. Tržby 
řetězce loni dosáhly téměř 

čtrnácti miliard korun, zisk 
před zdaněním 1,7 

miliardy. Centrá-
la společnosti 

založené v roce 
1988 sídlí 
v Madridu.

Společnost 
Forty’s Pizza 

vznikla v roce 
2005 jako do-

vážková služba, 
která postupně 

otevírala kamenné 
provozovny v Olomouci, Brně, 
Ostravě, Hradci Králové, Par-
dubicích a v Praze. Její tržby 
se v loňském roce přiblížily 
46 milionům korun při zisku 
zhruba 2,5 milionu korun.

Telepizza přichází do Česka 

Španělský  
řetězec provozuje  

po světě téměř

1400
prodejen, z toho jsou  

dvě třetiny  
franšízy. 

EXPANZE. Španělský řetězec Telepizza provozuje své pobočky ve dvou desítkách zemí. Ve společné 
firmě vytvořené pro vstup na tuzemský trh mají mít Češi ze společnosti Forty’s Pizza pětinový podíl.
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n Nejvíce bezpilotních 
prostředků stále tvoří 
sériově vyráběné stro-
je, které pro soukromé 
využití nepotřebují 
registraci.

Pro komerční účely létají 
v Česku už více než čtyři 
stovky registrovaných 
dronů. Plyne to ze statistik 
Úřadu pro civilní letectví, 
který jich ještě koncem roku 
2015 registroval zhruba jen 
150. Výrazně také vzrostl 
počet firem, které mají 
licenci umožňující drony 
ke komerčním aktivitám vy-
užívat. Takových společností 
a úřadů je 192. 

Největší počet bezpilot-
ních letadel tvoří sériově 
vyráběné stroje, které pro 

soukromé rekreační využití 
nepotřebují registraci. Ta 
je nutná tehdy, pokud chce 
majitel využívat bezpilotní 
prostředky ke komerční 
činnosti nebo 
pro zařízení 
s hmotností 
přesahují-
cí  dvacet 
kilogramů. 
Stroje o takové 
hmotnosti se 
ale vyskytují 
spíše výjimeč-
ně. V databázi 
ÚCL jsou 
nejpočetnější 
stroje o hmot-
nosti od ne-
celého jednoho kilogramu 
do sedmi kilogramů.

K nejprodávanějším zaří-
zením patří výrobky čínské 
společnosti DJI, uvedla 

manažerka nákupního por-
tálu Heureka.cz Alexandra 
Čermáková. Nejprodávanější 
model je v tomto eshopu 
sedmikilový DJI Mavic 

Pro, který se 
dá v Česku 
pořídit zhruba 
od třiceti tisíc 
korun. Dalšími 
modely mezi 
trojicí nejpro-
dávanějších 
jsou o něco 
starší a o polo-
vinu lacinější 
Phantom 3  
Standard 
od stejné-
ho výrobce 

a drobná kvadroptéra Syma 
X5C o hmotnosti dvou 
set gramů s integrovanou 
kamerou, která se prodává 
za přibližně 1300 korun. /čtk/

Drony vydělávají. Těch 
registrovaných přibývá

Vývoz železa a oceli 
vzrostl o osm procent 
Export železa a oceli z Čes-
ka loni meziročně vzrostl 
o 7,9 procenta na 5,01 milio-
nu tun. Dovoz se zvýšil  
o 5,8 procenta na 6,6 mi-
lionu tun. Objem výroby 
surového železa stoupl  
o 3,3 procenta na 4,17 mili-
onu tun, surové oceli bylo 
vyrobeno 5,31 milionu tun, 
meziročně o 0,8 procenta 
více, uvedla asociace Hut-
nictví železa. 

Připravují se dotace  
na rychlý internet  
Ministerstvo průmyslu 
a obchodu do konce března 
vypíše první část výzvy 
k čerpání evropských do-
tací na budování vysoko-
rychlostních internetových 
sítí. Celková výše by měla 
dosáhnout jedenácti mili-
ard korun, uvedl kandidát 
na ministra průmyslu a ob-
chodu, stávající náměstek 

ministerstva Jiří Havlíček 
(ČSSD).

Odbory pražského 
Mitasu hrozí stávkou
Odboráři pražského závodu 
gumárenské společnosti 
Mitas kvůli nízkým mzdám 
vyhlásili stávkovou pohoto-
vost. Jednání se zaměstna-
vatelem považují v někte-
rých bodech za neseriózní. 
Chtějí také sladit postup 
s odboráři ve zlínském 
závodě, kde už nasbírali 
dostatek podpisů k vyhláše-
ní stávky.

Dukovanský blok má 
vyrábět od čtvrtka
Neplánovaná odstávka 
druhého reaktorového blo-
ku Dukovan potrvá podle  
ČEZ do čtvrtka, kdy obnoví 
výrobu. Drobná netěsnost 
armatury má být opravena 
v nejbližších dnech. Kvůli 
odstávkám klesla výroba na 
polovinu. /čtk/

Krátce

Speciální stroje 
o hmotnosti nad 
dvacet kilogramů, 
které vyžadují 
registraci, se 
vyskytují jen 
výjimečně.
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n Hvězdy zářící na ledu 
a sněhu mají letošní 
sezonu vesměs za se-
bou. Na nejvíc peněz si 
přišli biatlonisté.

Martina Peřinková

Světové poháry i nejrůznější 
šampionáty v zimních disci-
plínách jsou minulostí. Jmé-
na, která lákala k televizním 
obrazovkám nejvíce lidí, jsou 
známá: Gabriela Koukalová, 
Ondřej Moravec, Ester Ledec-
ká, Šárka Strachová a Martina 
Sáblíková. Ne vždy jsou ale 
popularita a úspěch spor-
tovce či jeho sportu oceněny 
adekvátně i finan- čně. Každé 
sportovní odvětví je odmě-
ňováno jinak, navíc většina 
sportovců má ještě peníze 
z reklamních aktivit, které 
celkovou sumu navyšují. 
Velkou část příjmů ale před-
stavují odměny za výsledky 
ve světových pohárech.

Například snowboardist-
ka Ester Ledecká skončila 
celkově první, stejně tak 
rychlobruslařka Martina 
Sáblíková. A i když biatlo-
nistka Gabriela Koukalová 
brala ve „svěťáku“ celkově 
druhé místo, přesto je právě 
ona královnou zimních 
disciplín, alespoň z hlediska 
výdělků. Letos si na tratích 
světového poháru kromě 
dvou malých křišťálových 
glóbů vyjela více než 5,5 mi- 
lionu korun, zdaleka nejvíce 
nejen z biatlonistů, ale i ze 
všech českých sportovců. 
Přes milion se letos dostal 
ještě její kolega z biatlonové 
reprezentace Ondřej Mora-
vec. Celkově si první desítka 
nejlepších biatlonistů ve svě-
tovém poháru rozdělí částku 
zhruba 1,4 milionu korun.

ALPSKÝ ŠAMPION
Nejvíc peněz za jeden závod 
si vydělají alpští lyžaři, 

protože v těchto disciplínách 
si prvních deset závodníků 
rozdělí v jednom závodě 
v přepočtu asi 2,8 milionu 
korun. Celková vítězka svě-
tového poháru Američanka 
Mikaela Shiffrinová vydělala 
v přepočtu přes 15 milionů 
korun, na slušné odměny si 
přišla ale i česká slalomářka 
Šárka Strachová, ačkoliv 
skončila v celkovém pořadí 
poháru až na 19. místě. 
Na její konto zamíří zhruba 
1,3 milionu korun, které ov-
šem ještě musí zdanit. Stra-
chová avizovala, že letošní 
sezona byla pravděpodobně 
její poslední, takže svůj 
rekordní výsledek ze sezony 
minulé, kdy vydělala ještě 
o milion více, nepřekoná. 

Na lyžích se začíná 
prosazovat i nejlepší česká 
snowboardistka Ester 
Ledecká, která si vyjela při 
účasti na minimu závodů 
více než 130 tisíc korun. 
Vítězka křišťálového glóbu 
ve snowboardingu ze své 

parádní disciplíny přesáhla 
milionovou částku, přesnou 
sumu ale ještě organizace 
FIS nezveřejnila. 

Podobně jako Ledecká 
ovládla svou disciplínu 
i Martina Sáblíková, jež pa-
novala na dlouhých tratích. 
V každém rychlobruslař-
ském závodě jsou finančně 
odměněni jen tři nejlepší 
závodníci, a vzhledem 
k tomu, že v rychlobruslení 
je mnohem méně závodů, 
výdělky tomu odpovídají. 
Sáblíková se v rámci světové-
ho poháru objevila na hod-
nocených pozicích během 
sezony sedmkrát, díky tomu 
si vyjela v přepočtu 172 tisíc 
korun a dalších 400 tisíc 
získala za celkové vítězství 
ve světovém poháru.

S NULOU NA KONTĚ
Naději na výdělek mají i čeští 
skokani na lyžích, i když 
o nich v posledních letech 
není příliš slyšet. Na rozdíl 
od ostatních disciplín se zde 

totiž vyplácí prémie nej-
lepším třiceti závodníkům, 
přičemž z celkové částky 
1,8 milionu korun bere vítěz 
v přepočtu asi 252 tisíc ko-
run, třicátý v pořadí ještě do-
stane 2500 korun. V letošní 
sezoně byl nejlepší z Čechů 
Roman Koudelka, který 
skončil celkově na 25. místě, 
a tak si na odměnách přišel 
na necelý milion korun.

Další skupina zimních 
sportovců, krasobruslaři, 
dokonce nemá ani světový 
pohár, ale pouze závody 
Grand Prix. Každý závod-
ník je pozván na dvě akce, 
na kterých se sbírají body. 
Podle výsledků se pak 
osm nejlepších kvalifikuje 
na finále Grand Prix. V každé 
kategorii je finančně odmě-
něno jen prvních pět závod-
níků. Michal Březina si tak 
letos vyjel jen 60 tisíc korun 
za čtvrté místo na Kanadské 

brusli, na dalším závodě 
skončil až osmý a do finále 
Grand Prix se nekvalifikoval. 

O tom, že jsou odměny 
ve světových pohárech ur-
čeny jen pro nejlepší, ví své 
nejeden z českých sportovců, 
ale i jejich konta. Například 
biatlonista Adam Václavík 
se letos ani jednou nedostal 
do první desítky a na odmě-
nách tak na rozdíl od svých 
kolegů nezískal nic. Obdobně 
bývalá hvězda klasického ly-
žování Lukáš Bauer se letos 
ani jednou nepodíval do nej-
lepší desítky a svou poslední 
sezonu v kariéře tak ukončil 
s nulou na kontě. Ve své 
rekordní sezoně 2007/2008 
vyhrál celkově světový pohár 
i seriál Tour de Ski a vydělal 
4,96 milionu korun, což je 
dosud třetí nejlepší výsledek 
v historii českých zimních 
sportovců. Překonala ho jen 
Gabriela Koukalová.

ZIMNÍ KRÁLOVNA. Gabriela Koukalová se opět umístila na vr-
cholu žebříčku nejlépe vydělávajících sportovců zimní sezony.
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Nejlepší sezony českých sportovců

Jméno sport sezona
částka (v milio-
nech korun)

Gabriela Koukalová biatlon 2015/2016 6,4

Gabriela Koukalová biatlon 2016/2017 5,6

Lukáš Bauer běh na lyžích 2007/2008 4,96

Jakub Janda skoky na lyžích 2005/2006 3,3

Veronika Vítková biatlon 2014/2015 3,2

Roman Koudelka skoky na lyžích 2014/2015 2,9

Šárka Strachová alpské lyžování 2015/2016 2,3

pozn.: jde o peníze před zdaněním a pouze za světové poháry 

Prize money v zimních sportech (v milionech korun)

Alpské lyžování 2,8 pro 10 nejlepších

Skoky na lyžích 1,8 pro 30 nejlepších

Biatlon 1,4 pro 10 nejlepších

Běžecké lyžování 1,0 pro 10 nejlepších

Rychlobruslení 0,8 pro 3 nejlepší

Nejlepší Češi 
v zimní sezoně 
vydělali miliony
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n Blížící se konec 
devizových intervencí 
hrozí silnější koru-
nou, a tím i znehodno-
cením zahraničních 
investic.

Jaroslav Bukovský

Čeští investoři se připravují 
na éru volného kurzu ko-
runy. Obchodníci opouštějí 
část zahraničních investic 
a uvolněné peníze posílají 
na domácí trh. Důvodem 
je očekávání prudšího 
posílení koruny po ukon-
čení devizových intervencí 
České národní banky. Silná 
národní měna totiž hro-
zí investorům na trzích 
obchodovaných v eurech 
masivními ztrátami. Drobní 
investoři si přesto podle 
odborníků hrozby spojené 
s posílením měny stále plně 
neuvědomují.

„Ještě v polovině roku 
2015 měli naši klienti zhru-
ba tři čtvrtiny majetku v za-
hraničních měnách. Poté 
jsme se začali připravovat 
na možný konec kurzotvor-
ných intervencí. Do součas-
nosti klesl podíl cizoměno-
vých investic v klientských 

portfoliích na méně než 
polovinu. Zčásti jsme při-
tom zvýšili podíl akciových 
titulů z pražské burzy,“ 
uvádí investiční stratég 
Cyrrusu Marek Hatlapatka. 
„Část klientů mění pozice 
v eurech do korun, i když 
v celkovém objemu investic 
jde spíše o menší části 
portfolií,“ říká 
i analytik BH Se-
curities Martin 
Vlček.

Podle 
odhadů 
Jakuba Sei-
dlera z ING 
Bank by se 
kurz koruny 
vůči společné 
evropské měně 
mohl na konci letošní-
ho roku dostat až na 25,50, 
investor by tak z každého 
eura umístěného na evrop-
ských trzích přišel o téměř 
šest procent. „Pokud má 
investor téměř veškerý ma-
jetek v eurech, tak by měl 
určitě velkou část převést 
do českých korun,“ připo-
míná Vlček.

Zájem o měnové zajiš-
tění investorů, kteří své 
evropské pozice neprodali, 
přitom stagnuje. „K ošetře-
ní měnového rizika mohou 

klienti využít úvěr v eurech 
nebo forwardové kontrak-
ty. Objem těchto obchodů 
ale v poslední době nijak 
výrazně nenarostl. Investoři 
tedy měnové riziko pod-
ceňují nebo přinejmenším 
přehlížejí,“ říká šéf on-line 
obchodů Patria Finance Jan 

Kovalovský. „Význam 
zajištění investice 

tváří v tvář její-
mu možnému 

znehodnocení 
po létech 
klidu přitom 
vzrostl,“ 
připomíná 

analytik Fio 
Banky David 

Brzek.
Z blízkosti 

ukončení devizových 
intervencí a rostoucího 
zájmu o korunové investice 
mezitím těží domácí akcio- 
vé tituly. Index pražské 
burzy PX letos díky tomu 
posílil už o bezmála sedm 
procent, domácí burza tak 
patří mezi nejvýkonnější 
evropské trhy.

Investoři se 
zbavují eura

Umělá inteligence připraví o práci hlavně muže

Přes deset milionů Britů přijde během patnácti let o práci, 
nahradí je technologie s umělou inteligencí. Nejvíce jsou 
ohroženi pracovníci v oblasti velkoobchodu a maloobcho-
du. Tvrdí to studie společnosti PwC.  Více E15.cz

Bezpilotní auto Uberu havarovalo, vývoj pozastaven

Společnost Uber zastavila program svého autonomního 
vozu. Důvodem je srážka, které se účastnilo právě vyvíje-
né vozidlo během zkušební jízdy. Zároveň americké firmě 
roste zahraniční konkurence.  Více E15.cz

Řecko prodává další obří přístav

Řecko obdrželo tři závazné nabídky na většinový podíl 
v přístavu v Soluni. O druhý největší přístav v zemi mají 
zájem filipínská International Container Terminal Servi-
ces, dubajská P&O Steam Navigation Company a německá 
investiční skupina Deutsche Invest Equity Partners. 
/mit, vaj/ Více E15.cz

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 19,057

Čína 1 3,633

Dánsko 1 3,633

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,642

Japonsko 100 22,499

Kanada 1 18,700

Maďarsko 100 8,721

Norsko 1 2,944

Polsko 1 6,328

Rusko 100 43,799

Švédsko 1 2,833

Švýcarsko 1 25,210

Turecko 1 6,901

USA 1 25,008

Velká Británie 1 31,201

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 24. 3. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  

CETV 75,00   0,00 %  

ČEZ 438,70   -0,97 % 

Erste Bank 825,60   1,69 % 

Fortuna 107,00   0,94 % 

Kofola 400,00   0,23 % 

KB 956,00   0,83 % 

Moneta 84,80   -0,35 % 

O2 CR 282,00   0,71 % 

Pegas 823,50   0,61 % 

Philip Mor. ČR 13 489,00   0,66 % 

TMR 675,00 0,00 %

Unipetrol 228,00   0,66 % 

VIG 612,50   -2,16 % 

Celkový objem (v tisících korun) 543 690

Akcie na pražské burze 24. 3. 2017 

PREMIANT. Keňa je považována za pionýra mobilního placení.

Fo
to

 P
ro

fim
ed

ia
.c

z

Tomáš Stingl

Keňa potvrdila pověst 
země, která je průkopníkem 
v oblasti finančních služeb 
na mobilu. Minulý týden 
spustila testovací fázi pro-
jektu M-Akiba. Jde o první 
pokus prodávat vládní 
dluhopis výhradně přes 
mobil. Malá úvodní emise 
má objem jen  
150 milionů keňských 
šilinků, což je v přepočtu asi 
37 milionů korun. „Hlavní 
emise v červnu bude ve výši 
4,85 miliardy šilinků  
(1,2 miliardy korun),“ uvedl 
keňský ministr financí Hen-
ry Rotich. 

Projekt má pomoci 
státu získat peníze na nové 
stavby a běžným Keňanům 
dát možnost, aby mohli 
zhodnotit i malé úspory. 
„Je to produkt pro farmáře, 
dělníky, podnikavce, pro 
každého,“ uvádí prohlášení 
keňské centrální banky. 
Očekávaný výnos bude deset 
procent. Minimální částka 

na nákup bondu jsou pouhé 
tři tisíce šilinků (v přepoč-
tu 750 korun). Na dřívější 
vládní dluhopisy potřeboval 
investor minimálně padesát 
tisíc šilinků. Nyní nemusí 
mít dokonce ani bankovní 
účet. Nákup na burze v Nai-
robi provede přímo přes 
svůj mobil.

Transakci zprostředkuje 
firma M-Pesa, největší afric-
ký poskytovatel mobilního 
finančnictví. „V Keni má 
M-Pesa asi dvacet milionů 
uživatelů a provozuje tam 
zhruba stokrát víc poboček, 
než kolik je v zemi banko-
matů,“ připomíná televize 
BBC. M-Pesu tedy využívá 
v podstatě polovina dospělé 
populace Keni, která má cel-
kem 47 milionů obyvatel. 

Keňa prodá vládní 
bondy přes mobily

Více o tématu se dočtete 
v novém magazínu E15 
Premium, který vyšel 27. února.

VŠE O ČESKÉ  
KORUNĚ – SPECIÁL 

INTERVENCE ČNB

VÍCE NA E15.CZ

Podíl
cizoměnových

investic v klientských
portfoliích klesl 

na méně než

50
procent.

http://zpravy.e15.cz/byznys/technologie-a-media/umela-inteligence-pripravi-o-praci-hlavne-muze-1330368
http://e-svet.e15.cz/technika/bezpilotni-auto-uberu-havarovalo-spolecnost-pozastavila-program-vyvoje-1330411
http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/recko-prodava-dalsi-obri-pristav-zajem-maji-nemci-filipinci-a-arabove-1330404
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n Připomínka výročí 
zrodu společenství se 
konala v době hádek 
o budoucnost bloku 
a odchodu důležitého 
člena.

Karolína Flaszová

Čtyři dny před oficiálním 
spuštěním brexitu vyjádřili 
představitelé 27 zemí Ev-
ropské unie záměr usilovat 
o společnou budoucnost. 
Sobotní setkání v Římě se 
uskutečnilo u příležitosti 
60. výročí podpisu římských 
smluv, které položily základ 
společenství. „Evropa jako 
politická entita bude buď 
jednotná, nebo nebude vů-
bec,“ podotkl unijní prezi-
dent Donald Tusk.

Společná deklarace, která 
má vytyčit směřování unie 
na příští dekádu, se však 
rodila těžko a je poměrně 
vágní. Slibuje mimo jiné 
větší efektivitu a transpa-
rentnost rozhodovacích 
procesů, ochotu více naslou-
chat obavám občanů, větší 
součinnost s národními 
parlamenty, lepší ochranu 
vnějších hranic, další rozvoj 

jednotného trhu a posílení 
pozice EU na globální scéně.

Poslední dny a týdny 
přitom jasně ukazují, že jed-
notlivé státy mají poměrně 
odlišnou představu o bu-
doucí podobě společenství. 
Německá kancléřka Angela 
Merkelová se v sobotu 
vrátila k propagaci ideje 
vícerychlostní Evropy, proti 
které stojí země střední 
a východní Evropy, zejména 
Varšava. Mají obavu, že se 
z nich stanou členové druhé 
kategorie.

„Evropa musí být jedna, 
nedělitelná a silná díky 
síle všech suverénních 
národních států. Vytváření 
umělých rozdělení v našem 
kruhu neponese předpoklá-
dané výsledky. Povede pouze 
k rozpadu a nedostatku spo-
lupráce v době, kdy bychom 
si měli být blíž,“ tvrdí polská 
premiérka Beata Szydlová. 
„Evropa různých rychlostí 
neznamená nejednotu,“ 
oponuje Merkelová.

Podle expertů tyto spory 
odrážejí fakt, že se unii 
stále nedaří vyrovnat se se 
dvěma krizemi. Jedna plyne 
z hospodářských problémů 
a nedostatků společné měny, 
druhá se týká migrace a bez-

pečnosti. „Evropa potřebuje 
najít nový, víceúrovňový 
způsob jak pokročit, který 
umožní skupinám s podob-
nými zájmy integrovat se, 
aniž by se odcizily zbytku,“ 
podotkl podle listu The Dai-
ly Telegraph Charles Grant 
ze Střediska pro evropskou 
reformu. Oslavy zastínila 
také skutečnost, že se jich už 

neúčastnila britská premiér-  
ka Theresa Mayová, která 
má ve středu zahájit proces 
výstupu Spojeného králov-
ství z unie. 

Šéf Evropské komise Jean-
-Claude Juncker tento krok 
v pátek označil za selhání 
a tragédii. Podotkl, že Britá-
nii bude za odchod vystaven 
účet. Nepůjde podle něj 

ale o trest, jen vyúčtování 
dřívějších závazků Londýna.  
Římskou schůzku prováze-
ly protesty podporovatelů 
i odpůrců integrace. Proti 
brexitu se demonstrovalo 
i v dalších evropských met-
ropolích, zejména v Londý-
ně. V ulicích hlavního města 
království se shromáždily 
desítky tisíc lidí.

Lídři EU si v Římě slíbili jednotu

PROTESTY PROTI BREXITU. Příznivci setrvání Velké Británie v EU vyjádřili svůj názor před brit-
ským parlamentem.
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ni před volbami slibo-
vali zrušení Obamaca-
re, nyní neuspěli.

Tábor republikánů v americ-
kém Kongresu se vzpama-
tovává ze šoku po páteční 
prohře ve Sněmovně repre-
zentantů, která korunovala 
boj za zrušení reformy zdra-
votního pojištění prezidenta 
Baracka Obamy. 

Republikáni na pokyn z Bí-
lého domu odvolali předem 
prohrané hlasování a uznali, 
že zákon o dostupnosti zdra-
votní péče přezdívaný Oba-
macare zůstává v platnosti. 
Demokraté oslavují. Americ-
ká média hovoří o debaklu, 

brutální porážce a osudovém 
znamení pro prezidenta, 
který zrušení Obamacare po-
važoval za hlavní pilíř svého 
vnitropolitického programu. 
Veřejnost i novináři nyní 
čekají na další Trumpovy 

záměry – na daňovou refor-
mu, rozvoj infrastruktury 
a rozpočet.

Ochromen je nejen Bílý 
dům, ale i Kongres ovláda-
ný republikány. Praktic-
ky každý republikánský 
poslanec se podle politologů 
dostal do parlamentu díky 
slibu, že se postará o zru-
šení Obamova programu 
zdravotního pojištění. Mělo 
se za to, že strana využije své 
početní převahy ve Sněmov-
ně reprezentantů a snadno 
Obamacare smete. „Budeme 
mít dostatek hlasů, to vám 
zaručuji,“ řekl ještě před 
několika dny novinářům 
republikánský šéf sněmovny 
Paul Ryan. /čtk/  
 Více E15.cz

Obamacare přežila první 
útok republikánů

Dobývání Mosulu stojí kvůli vyšetřování náletů

Irácká armáda zastavila osvobozování západní části Mo-
sulu z rukou teroristické organizace Islámský stát. Stalo 
se tak poté, co se objevily zprávy o náletech ze 17. března, 
které připravily o život až 200 civilistů.  Více E15.cz

Turecko možná uspořádá referendum o členství v EU

Po dubnovém referendu o posílení prezidentských pra-
vomocí může Turecko uspořádat další plebiscit. V něm 
by voliči rozhodli, zda chtějí s Evropskou unií pokračovat 
v přístupových rozhovorech. Řekl to turecký prezident 
Recep Tayyip Erdogan.  Více E15.cz

V Sársku podle odhadů jasně vyhrála CDU před SPD

Zemské volby v německém Sársku vyhrála podle odhadu 
televize ARD překvapivě jasně Křesťanskodemokratická 
unie kancléřky Angely Merkelové před sociální demokra-
cií (SPD). Obě strany dělí více než deset procentních bodů.   

Rusové opět zatkli Navalného

Ruská policie v centru Moskvy zatkla opozičního vůdce 
Alexeje Navalného, organizátora včerejších celostátních 
protestů proti korupci. Zadržen byl krátce po zahájení 
demonstrace, kterou radnice nepovolila. /čtk/  Více E15.cz

Krátce

DEBAKL. Šéf republikánů Paul 
Ryan má nad čím přemýšlet.

http://zpravy.e15.cz/zahranicni/udalosti/dobyvani-mosulu-stoji-iracka-armada-proveruje-zda-bombardovani-pod-vedenim-usa-nezabijelo-civilisty-1330412
http://zpravy.e15.cz/zahranicni/politika/turecko-mozna-usporada-referendum-o-clenstvi-v-evropske-unii-1330408
http://zpravy.e15.cz/zahranicni/politika/v-rusku-propukly-protesty-proti-korupci-policie-zatkla-vudce-opozice-1330418
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n Země má nedosta-
tek léků, dlouhodobě 
chybí i pšenice, chleba 
i ostatní spotřební 
zboží.

Ekonomická situace Vene-
zuely se zhoršuje. Prezident 
Nicolás Maduro požádal 
OSN, aby pomohla s navýše-
ním zásob léků v jeho zemi, 
která se potýká s vážným 
nedostatkem nejen léků, ale 
i dalších typů zboží. Maduro 
tvrdí, že oponenti jeho vlády 
zahájili „ekonomickou vál-
ku“, která společně s klesají-
cími cenami ropy ochromila 
zásobování léky.

Další podrobnosti o žádos-
ti Maduro nezveřejnil. Řekl 
jen, že se obrátil na Spojené 
národy, jelikož disponují 

experty, kteří jsou schopni 
pomoci se zásobováním 
a distribucí léků v zemi.

Země prožívá hlubokou 
krizi, kterou ještě 
zhoršují zásahy 
socialistické 
vlády auto-
ritářského 
prezidenta 
Madura. 
Chléb se 
v posled-
ní době 
stal v zemi 
nedostatkovým 
zbožím. Mouky 
i dalších základních 
potravin se na venezuel-
ském trhu nedostává už asi 
čtyři roky, od doby, kdy stát, 
jenž má na řadu produktů 
včetně mouky monopol, 
začal snižovat dovoz pše-

nice. Důvodem byly nižší 
státní příjmy z vývozu ropy 
v důsledku poklesu její ceny 
na světových trzích. Ropa je 

hlavním a téměř jediným 
vývozním artiklem 

země.
Vláda socia-

listické strany, 
která je ve Ve-
nezuele u moci 
už osmnáct 
let, viní z krize 

překupníky 
a „buržoazii 

a opozičníky pod-
porované zahranič-

ními imperialisty“. Podle 
opozice i mnohých ekonomů 
je za současný katastrofální 
stav venezuelské ekonomiky 
odpovědná nevyhovující 
hospodářská politika Madu-
rovy vlády. /čtk/

Venezuela požádala 
OSN o pomoc v krizi

Za potíže
venezuelské 
ekonomiky

může mimo jiné
pokles cen

ropy.
EUROKOMISAŘKA PRO DOPRAVU Violeta Bulcová 
vyzvala k zavedení celounijního systému placených dálnic. 
Ten by motoristům umožňoval volně projíždět schengenským 
prostorem. Poplatky se nyní v zemích EU liší, systém je ome-
zen národními hranicemi. Naposledy v této věci učinilo změny 
Německo, kde se od roku 2019 bude výše mýtného bude lišit 
podle objemu motoru a množství emisí. Více E15.cz

JEDNOTNÝ SYSTÉM

Fo
to

 P
ro

fim
ed

ia
.c

z

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/eurokomisarka-chce-zavest-jednotne-mytne-v-cele-eu-1330402
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Martin Čaban

 Potvrdil jste, že chce-
te jít do koalice s lidovci, 
jejich šéf Bělobrádek mluví 
o tom, že pravděpodobnost 
spolupráce je 99,9 procenta. 
Připouštíte si ještě varian-
tu, že to nemusí vyjít? 
Vždycky je potřeba mít 
záložní variantu. Pokud by 
nastal nějaký zvrat u KDU-
-ČSL, musíme být připraveni. 
Pokud by koalice s lidovci 
nakonec nějak ztroskotala, 
půjdeme do voleb samostat-
ně. Samozřejmě že i na té 
nouzové variantě se pořád 
trochu pracovat musí. Musí-
me mít v záloze připraveny 
osobnosti. Bylo by potřeba 
přizpůsobit kampaň našim 
finančním zdrojům. Ale už 
jsme předvedli v krajských 
volbách, že i skromná kam-
paň může mít výsledky.

 Vypadá to, že STAN je 
v názoru na koalici rozhod-
ně jednotnější než lidovci.
Jsme jednotnější. Na dru-
hé straně je přirozené, že 
ve straně, jako je KDU-ČSL, 
která tady existuje přes sto 
let, jsou ty debaty o jiné než 
samostatné kandidatuře 
trochu náročnější. 

 Budete do sněmovny 
kandidovat vy sám?
Já téměř jistě kandidovat 
do sněmovny budu. 

 A co soudí STAN o ku-
mulaci funkcí? Hypoteticky 
byste mohl být poslancem, 
starostou velkého města 
a krajským radním.
Dopředu říkám, že nej-
sem superman. V žádném 
případě bych nezastával 
tři funkce. To se absolutně 
nedá stíhat. Dnes zastávám 
funkce dvě, přičemž v Kolí-
ně jsem se stal úmyslně „ne-
uvolněným“ starostou, což 
znamená, že nepobírám dva 
platy za dva plné úvazky. Já 
prostě musím přiznat a říct 
nahlas, že dvě práce na plný 
úvazek se dělat nedají. Pro-
tože to prostě není dvakrát 
plný výkon. A pokud někdo 
tvrdí, že lze zvládnout tři 
funkce, tak já tvrdím, že 
je to absolutní nesmysl. 
Už ty dvě jsou na hranici 
možností. Takže bych pří-
padně po volbách stál před 
rozhodnutím, které je zatím 
skutečně velmi hypotetické, 
kterou z těch funkcí bych 
nevykonával. 

Chci porazit komunisty. 
Vidím v tom symbol
n Hnutí Starostů a nezávislých se 
rozloučilo s TOP 09 a do voleb půjde 
po boku lidovců v koalici, která bude 
muset překonat desetiprocentní 
volební práh. „Přes všechny průzkumy 
si myslím, že těch deset procent takové 
riziko nebude. Za volební úspěch budu 
považovat 13 procent a více,“ říká Vít 
Rakušan, starosta Kolína a náměstek 
středočeské hejtmanky, který 
v sobotu na sněmu hnutí suverénně 
obhájil post prvního místopředsedy.

 Nejsem superman. 
Pokud bych se 
dostal do sněmovny, 
v žádném případě 
nebudu zastávat tři 
funkce.
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Kolínský rodák 
vystudoval 
historii, 
germanistiku 
a také školský 
management. Učí na střední 
škole, do roku 2015 podnikal 
v oboru výuky německého 
jazyka. Od roku 2010 je 
středočeským krajským 
zastupitelem, od loňska navíc 
prvním náměstkem hejtmanky. 
V roce 2010 byl zvolen také 
starostou Kolína, o čtyři roky 
později post obhájil. Politiku 
má v rodině, jeho otcem je 
kolínský lékař a bývalý senátor 
za ČSSD Jan Rakušan.

Vít  
Rakušan (38)

 Víte už kterou?
Teď to ještě nechci říkat, ale 
pokud bych získal poslanec-
ký mandát, tak by mi přišlo 
nezodpovědné se ho vzdávat. 
Nemám rád, když je někdo 
jenom vábničkou na voliče. 

 Zkusím hádat. Kolín 
je vaše srdeční záležitost, 
takže byste nejspíš opustil 
krajskou radu. 
Zatím to nechám bez komen-
táře, ale ty úvahy nějakým 
takovým směrem půjdou.

 Co bude podle vás voleb-
ní úspěch?
Volební úspěch je pro mě 
zisk od 13 procent hlasů výš. 
A obrovský úspěch bude 
15 a více. To je můj osobní 
názor.

 Podle posledních prů-
zkumů to vypadá, že obrov-
ský úspěch bude překonat 
těch nutných deset procent.
Já si přes všechny možné 
průzkumy myslím, že ten 
desetiprocentní práh nebude 
až takové riziko. Dám vám 
příklad. V létě 2016, dva 
měsíce před krajskými 
volbami, nám agentura 
Sanep ve Středočeském kraji 
věštila 2,5 procenta. Získali 
jsme 18,4 procenta. Pokud 
výzkumníci kladou otevře-
nou otázku „Koho budete 
volit“, tak v těchto průzku-
mech STAN většinou úplně 
neuspěje. Prostě si na nás 
nikdo v té rychlosti nevzpo-
mene, asi i proto, že jsme 
byli dlouhodobě spojováni 
s jinou stranou. Ve chvíli, 
kdy respondent dostává 
na výběr, tak ty průzkumy 
hned vypadají jinak. Takže 
my teď oscilujeme od jedno-
ho do sedmi procent a vždy 
záleží na použité metodě. 

 Takže třetí síla – třetí 
místo ve volbách?
Minimálně máme ambici se 
dostat před KSČM. Mít více 
hlasů než komunisté, s nimiž 
jasně odmítáme vládní spo-
lupráci, by z mého pohledu 
bylo velmi symbolické. Ale 
uvidíme, jak se bude napří-
klad vyvíjet trend v prefe-
rencích sociální demokracie. 
Může se stát, že bychom tře-
ba mohli aspirovat na pozici 
o jednu vyšší.

 Zpátky na zem. Formu-
jete historicky první koalici 
vládní a opoziční strany. 
Nebude to v kampani pro-
blém?
Na rovinu – bude. Bude to 
věc, která bude napadána, 

budeme se muset vyjadřo-
vat k určitým věcem, které 
se během minulých čtyř let 
staly. Ale pokud se podíváte 
na programová východiska 
a ideové zakotvení, tak tam 
problém nebude. A my chce-
me především představovat 
ten plán pro budoucnost. 
Pavel Bělobrádek má pravdu, 
že jsou mezi námi rozdíly, 

existují lokální či krajské 
křivdy. Ale třeba naše sená-
torské kluby hlasují velmi 
často shodně, dokonce mají 
pravidelná setkání, kde ladí 
noty pro jednání na plénu 
Senátu. Takže spolupráce 
na mnoha úrovních funguje. 

 O ideové spřízněnosti 
nepochybuji. Jde mi spíš 
o způsob vedení kampaně. 
Přijdete o jeden z důle-
žitých nástrojů opozič-
ních stran, jímž je tepání 
do vládních nešvarů. Jak 
chcete kampaň vést? 
Chceme být třetí síla, alter-
nativa, po které voliči volají. 
Nemám na mysli voliče ex-
tremistů, kam samozřejmě 
počítám i komunisty. Myslím 
na voliče, kteří dlouhodobě 
tápají a za svůj aktivní volič-
ský život vystřídali a zkusili 
všechno možné a teď zdán-
livě stojí před volbou mezi 
silným centristickým ANO 
a socialistickou ČSSD. Tedy 
mezi dvěma koncepty, které 
my oba shodně odmítáme. 
A říkáme, že jsme evropskou 
silou, že jsme pevně zakot-
veni v našich hodnotách 
a nechceme žádnou revoluci. 
Myslím, že mnozí právě 
na takovou sílu čekají. A je 
tady řada lidí, kterým může 
být sympatické, že je tady 
někdo, kdo se pokouší něco 
spojovat. Říká se, že integ-
rační model, snaha spojovat 
a sjednocovat, v sobě nese 
zhruba tří- až pětiprocent-
ní bonus. A my tomu dost 
věříme.

 Ještě přede dvěma lety 
jste po boku Miroslava 
Kalouska šili do vlády hlava 
nehlava. Nebojíte se, že 

před voliči budete vypadat 
jako převlékači kabátů?
Ne. My jsme závazky vyplý-
vající ze spolupráce s TOP 09 
dodrželi. Politické i finanč-
ní. Ale TOP 09 nás nebyla 
za celou dobu schopna 
respektovat jako rovnocen-
ného partnera. A také nám 
postupně přestalo vyhovovat 
to, že politika TOP 09 se 

v posledních letech vymezo-
vala vůči světu kolem sebe 
jenom negativně. A my jsme 
takto vnímáni být nechtěli. 

 Co bude hlavním téma-
tem vaší kampaně?
Zaprvé naše zakotvení 
v západoevropských struk-
turách. Cítíme, že klesá 
citlivost vůči snahám po-
sunout nás na Východ, vůči 
zpochybňování toho, kam 
směřujeme a patříme. To je 
první věc. Dále chceme stát, 
který bude silný, ale jen v jas-
ně vytyčených oblastech – 
obrana, zahraniční politika, 
bezpečnost. Všechno ostatní 
má být řízeno co nejblíže li-
dem, to znamená z obecní či 
krajské úrovně. Prosazujeme 
subsidiární princip namísto 
principu řízení z jednoho 
mocenského centra, které 
lidi vnímá jako zákazníky.

 Jedinými ministry 
za STAN byli dosud Jiří  
Besser a Alena Hanáková, 
kteří se během Nečasovy 
vlády vystřídali na mini-
sterstvu kultury. Kterým 

rezortům by nejvíc slušeli 
vaši ministři po těchto 
volbách?
Přirozeně je nám blízký 
místní rozvoj. To je minister-
stvo, kterému velmi dobře 
rozumíme. Já považuji za náš 
přirozený rezort i školství. 
S ním se denně setkáváme, 
problémy českého školství 
známe zblízka. A nerad 

bych vypadal nenasytně, ale 
například životní prostředí 
nebo oblast bezpečnosti, 
tedy vnitro, to jsou všechno 
věci, se kterými se setkává-
me při našem působení.

 Ve Středočeském kraji 
vládnete v koalici s hnutím 
ANO. Jak se vám ta spolu-
práce zamlouvá?
Víte, s hnutím ANO je trochu 
těžká spolupráce v jedné věci 
– regionálně vlastně máme 
různá hnutí ANO s různou 
kvalitou lidí. Na středočes-
ké kandidátce ANO byla 
na čelných pozicích většina 
nestraníků. Já musím říci, 
že většina zástupců ANO 
ve Středočeském kraji jsou 
lidé inteligentní. Jsou to lidé, 
o kterých jsme předtím nic 
nevěděli, ale teď vidíme, že 
jsou cílevědomí a pracovití. 
Jediné, v čem bychom možná 
mohli vidět malý problém, 
je to, že my jsme většími 
příznivci širších diskuzí 
a menšími fanoušky silových 
rychlých řešení. Ten styl prá-
ce se trochu míjí, protože my 
jsme opravdu zvyklí vnímat 

ten pohyb zespoda, ne hned 
všechno shora řídit. 

 Chtělo by se vám 
s hnutím ANO do centrální 
vlády?
Samozřejmě pořád platí 
Schwarzenbergovo „Koalice 
se dělají po volbách“. Ale my 
především doufáme, že svým 
volebním ziskem rozčeříme 
vody a že nebude jen jedna 
možnost – totiž kdo půjde 
s Babišem. My doufáme, že 
se vytvoří širší mapa, která 
zabrání jedné politické síle, 
aby měla nějakou drtivou 
většinu, kterou by stát zcela 
ovládala. Ale kdybych měl 
přece jenom odpovědět, řekl 
bych, že vládu s ANO bych 
nerad viděl jako první volbu.

 Jak se vaše hnutí staví 
k výběru prezidenta? 
Chtěli bychom, aby přišel 
silný kandidát s širokou 
podporou proti současnému 
panu prezidentovi. Myslíme 
si, že zajímavá prezidentská 
volba mezi dvěma silnými 
osobnostmi může naší spo-
lečnosti maximálně prospět. 
Rád bych, aby vystoupil 
někdo, kdo by nabídl jiný 
koncept prezidentství než 
současný pan prezident. 
Aby byl skutečně schopen 
spojovat a byl prezidentem 
hledajícím celospolečenskou 
shodu. Proto si myslíme, že 
by to neměl být kandidát 
vycházející z čistě stranické-
ho prostředí. 

 Budete hledat společné-
ho kandidáta s lidovci?
Ano, KDU-ČSL a STAN by 
měly v logice své spolupráce 
podpořit jednoho společné-
ho kandidáta.

 Chceme silný 
stát, ale jen 
v jasně vytyčených 
oblastech. Ve všech 
ostatních věcech se 
má rozhodovat co 
nejblíž k lidem.
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Tvář dne 

 Čau. Jsem O. K. Přivezli mě na 
policii. Sedím, probírám s policisty 
film o Medveděvovi. Pokračujte 
v mírové procházce. Počasí je pěkné. 

Napsal na Twitteru zatčený ruský 
opoziční politik a organizátor 
včerejších celostátních protestů 
proti korupci Alexej Navalnyj
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Integrace jako monopol
Organizace ROPID rozšiřuje oblast metropolitní in-
tegrované dopravy, čímž dělá Praze i Středočeskému 
kraji dobrou službu. V této souvislosti je třeba připo-
menout jeden důležitý fakt. ROPID se za dobu existence 
podařilo vybudovat systém, ve kterém jezdí pod jednou 
taktovkou celá řada velkých i menších dopravců. Jezdí 
za stejné tarify a výnosy se jim rozdělují podle předem 
daného klíče.

Schopnosti ROPID v této činnosti vyniknou především 
v porovnání s neschopností ministerstva dopravy. To už 
léta něco podobného slibuje v celostátní železnici, kde 
dávno mohlo jezdit více dopravců tak jako v pražské in-
tegrované dopravě. Ministerstvo dopravy ale integraci 
a s ní spojenou liberalizaci není schopno spustit. I proto 
na dráze stále vládne zkreslená představa integrace 
jako monopolu jediného dopravce.

 Jan Šindelář

Dobré zprávy! Během crowdfundingové kampaně se nám 
podařilo vybrat 52 korun na vaše roční prémie.

O třetí síle 
rozhodne 
marketing
Třetí síla. Volba pro ty, jimž 
leze na nervy centralismus 
ANO i nově vyšponovaný 
socialismus ČSSD. Stát jako 
dobře řízená obec, ne jako 
firma. Rozhodování blíže 
lidem. Na sobotním sněmu 
hnutí Starostové a nezávislí 
bylo všechno tak optimis-
tické, našlápnuté. A vystou-
pilo tolik důležitých hostů 
z domácí politické scény, až 
by jeden zapomněl, že se na-
chází na vrcholném setkání 
strany, jíž poslední volební 
model CVVM přisoudil jedno 
procento hlasů. Ano, po re-
ferendu o brexitu a ame-
rických prezidentských 
volbách je v módě na prů-
zkumy veřejného mínění 
moc nedbat, nicméně Staros-
tové jako by tuto módu vzali 
za svou až příliš. 

Ideově to mezi STAN 
a KDU-ČSL neskřípe. Naopak. 
Čím déle šéfové obou stran 
o spolupráci mluví, tím se 
zdá tato koalice životaschop-
nější, logičtější – to zase 
všechna čest. Jenomže právě 
v tomto naladění je potřeba 

nezapomínat, že obě strany si 
před sebe dobrovolně posta-
vily vysoký desetiprocentní 
volební práh, k jehož překo-
nání ideologický soulad ne-
stačí. Deset procent je hodně. 
Samotní lidovci ještě ve sně-
movních volbách na tuto 
metu nedosáhli, Starostové to 
raději ani nezkoušeli.

Koalice, která má ambice 
stát se přinejmenším třetí si-
lou, je sice z ideové perspek-
tivy elegantní a hladká, ale 

z pohledu reálné politiky je 
to vládně-opoziční slepenec 
dvou stran, jimž nedávný 
úspěch v krajských volbách 
nafoukl sebevědomí natolik, 
že jim trochu zakrývá 
realistické vidění. To, co lze 
na jedné straně číst jako 
sympatickou odvahu vyrazit 
s kůží na trh, je při malinko 
změněném úhlu pohledu 
nezodpovědným hazardem 
s desetinou pravostředo-
vých hlasů, které si při troše 
smůly nakonec ve sněmovně 
rozdělí komunisté a ANO.

Navíc představa, že o úspě-
chu a neúspěchu koalice 
lidovců se Starosty rozhod-
ne ideové sepětí a hezký 
program, je naivní. Jistě to 
neuškodí, ale hlavní slovo 
budou mít mágové politické-
ho marketingu, které si obě 
strany vyberou. A měly by 
vybírat dobře, protože úkol, 
který před těmito kreativci 
leží, není malý. Musí vznik-
nout značka, která s sebou 
neponese stigma preferen-
cí pod hranicí statistické 
chyby. Bude třeba vysvětlit 
nejen to, že si obě strany 
báječně rozumějí, ale také 
proč na to přišly až teď, a ne 
třeba přede dvěma lety, kdy 
Starostové po boku TOP 09 
nenechali na vládě, v níž se 
pachtili i lidovci, nit suchou. 
Bude třeba vyvolat dojem, že 
nejde jen o snahu sečíst dva 
nevalné sloupečky z grafu 
volebních preferencí tak, 
aby vznikl jeden větší. A to 
všechno bude třeba zvlád-
nout pod palbou výčitek, 
nařčení z pokrytectví a opor-
tunismu. 

Jestli se to všechno podaří, 
bude to první krůček k tomu, 
aby preference této zvláštní 
dvojkoalice začaly růst. Zda 
dorostou k deseti procentům 
a zda se tam udrží do voleb, 
je ve hvězdách. Jisté ale je, že 
úkol prodat takovouto novou 
značku vstoupí do učebnic 
politického marketingu. Zda 
jako příběh úspěchu, nebo 
ukázka nesplnitelného zadá-
ní, se uvidí.

Komentář

Martin Čaban

Bude třeba vyvolat 
dojem, že nejde jen 
o snahu sečíst dva 
nevalné sloupečky 
z grafu volebních 
preferencí tak, aby 
vznikl jeden větší.
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ŠEST VÁLCŮ  
A ČTYŘI  
TURBA
BMW 750 Ld xDrive Právě v prodeji
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n Herecká asociace 
rozdala ceny Thálie. 
Po dvou cenách získa-
li zástupci Národního 
divadla Brno a Národ-
ního divadla morav-
skoslezského Ostrava, 
po jedné pak dalších 
pět scén.

Dušan Kütner

Patnáct prestižních divadel-
ních cen Thálie má po víken-
du nové držitele. Asi největší 
aplaus si při předávání na 
scéně Národního divadla 
vysloužila čtyřiaosmdesáti-
letá Alena Vránová, kterou 
Kolegium Herecké asociace 
ocenilo za celoživotní přínos 
v oboru činohra.

„Troufám si říct, že diváci 
a já jsme si rozuměli. A dě-
kuji Herecké asociaci, že mi 
na to dala štempl,“ prohlá-
sila herečka, která si první 
– filmovou – slávu vydobyla 
již v roce 1952 coby „pyšná“ 
princezna Krasomila.

Pro Vránovou je to druhá 
Thálie. Tu první získala 
v roce 1997 za roli Gertrudy 
Matthews v Bouřlivém jaru 
od Arnolda Weskera v praž-
ském Divadle Ungelt.

Thálii za činoherní ženský 
výkon obdržela Hana Tomáš 
Briešťanská za roli Štěpky 
v inscenaci Petrolejové lam-
py v Národním divadle Brno. 
V mužské kategorii si cenu 
odnesl slovenský herec 
a expolitik Milan Kňažko za 
roli Jona ve hře pražského 
Divadla Na Jezerce Shylock.

Thálii získali Vránová i Vojtek

ZA CELOŽIVOTNÍ DÍLO. Alena Vránová (vlevo) převzala v sobotu divadelní cenu Thálie za celoživot-
ní dílo. Vpravo moderátorka večera Taťjana Medvecká.

Fo
to

 č
tk

Na prknech tuzemské 
první scény, která letos při 
rozdávání cen i v nomina-
cích vyšla zcela naprázdno, 
se objevil i kapelník skupiny 
Kabát Josef Vojtek.

Ve vítězství totiž proměnil 
nominaci za dvojroli Mefista 
a Fausta v muzikálu praž-
ského Divadla Hybernia Me-
fisto. „Jsem šťastný, že jako 
rockový muzikant můžu stát 

na pódiu Národního divadla, 
protože jinak bych se sem 
nedostal,“ poznamenal.

V ženské části kategorie 
opereta a muzikál si cenu 
vysloužila Lenka Pavlovič 
za Hortensii v operetě Ples 
v opeře Národního divadla 
moravskoslezského.

Kromě Vránové si cenu za 
celoživotní přínos oboru za-
sloužilo dalších pět umělců. 

V oboru loutkové divadlo to 
byli Věra Říčařová a Franti-
šek Vítek, za operu Marcela 
Machotková, za balet Marce-
la Martiníková, za kategorii 
opereta a muzikál pak Pavla 
Břínková.

Zvláštní cenu Kolegia He-
recké asociace získal režisér, 
dramatik, herec a zakladatel 
Studia Ypsilon Jan Schmid.

Více E15.cz

Gorillaz na konci dubna 
vydají nové album

Slavná virtuální skupina 
Gorillaz tvořená čtyřmi 
animovanými postavami 
vydá na konci dubna nové 
album. Stane se tak po 
šesti letech od posledního 
počinu The Fall. V pořadí 
pátá deska kapely založené 
Damonem Albarnem z Blur 
a autorem komiksů Jamiem 
Hewlettem již před deva-
tenácti lety ponese název 
Humanz. Album bude 
k dispozici ve dvou verzích 
– standardní bude obsaho-
vat čtrnáct skladeb, rozšíře-
ná de luxe varianta nabídne 
ještě o pět nahrávek víc.

V Rusku zakázali 
teenagerům akční film
Akční snímek Power 
Rangers: Strážci vesmí-
ru pojednávající o partě 
teenagerů, kteří získají 
nadpřirozené schopnosti, 
bude v Rusku promítán 
v kinech pouze pro dospě-
lé. Důvodem je nejspíše 
scéna, v níž se jedna 
z postav přiznává, že si 
není jistá svou sexuální 
orientací. Ruské zákony 
přitom propagaci homose-
xuality zakazují. Obdobné 
problémy měla již v únoru 
disneyovská pohádka 
Kráska a zvíře.  /duk/

Krátce

http://magazin.e15.cz/kultura/divadelni-cenu-thalie-ziskali-alena-vranova-i-rocker-vojtek-z-kabatu-1330417
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ODEZVY TRAGÉDIE. Trajekt 
Sewol, jehož havárie u jihozá-
padního pobřeží Koreje si v dub-
nu 2014 vyžádala 304 obětí, se 
podařilo vyzdvihnout z moře. 
Logisticky nesmírně náročná 
operace, při níž spolupracovalo 
450 specialistů včetně pěti desí-
tek potápěčů, vyjde v přepočtu 
na 1,9 miliardy korun. Těla  
295 pasažérů, z nichž větši-
na byli studenti na školním 
výletě, se podařilo nalézt, devět 
cestujících zůstává na listině 
pohřešovaných. Vrak trajektu 
teď na palubě speciální polo-
ponorné lodi míří do přístavu 
Mokpcho. Osud Sewolu patrně 
zpečetilo přetížení a špatně 
upevněný náklad. Pozůstalí 
úřadům vyčítají, že záchrannou 
akci nezvládly, byla pomalá 
a špatně organizovaná. Havárie 
přispěla k pádu prezidentky Pak 
Kun-hje.
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